
 

Přání šťastného nového roku a pokoj do 
ostravských domácností přinášeli Tři krá-
lové v rámci tradiční celorepublikové veřejné 
Tříkrálové sbírky (proběhla 1.–11. ledna 2009) 
pořádané Charitou Česká republika. Štědří dárci 
ze všech ostravských obvodů a přilehlých obcí 
shromáždili do kasiček částku 1  163  509 Kč, 
která bude využita mimo jiné 
na rozšíření nedostačující kapa-
city našich charitních domů 
pro seniory, na podporu chrá-
něných dílen pro lidi se zdra-
votním postižením provozova-
ných Charitou sv. Alexandra 
nebo na přímou humani-
tární pomoc lidem v nouzi. 
Letošní výtěžek je o bezmála 
81 tis. vyšší než v roce 2008!

„Za vynikající výsledek 
sbírky bych chtěl srdečně 
poděkovat bezmála 1100 dob-
rovolným koledníkům a také 
všem přívětivým dárcům za 
jejich štědrost,“ vyjádřil poděkování Martin 
Pražák, ředitel Charity Ostrava. Zájemci z řad 
koledníků se zúčastnili 17. ledna společného 
Tříkrálového  poděkování  s bohatým progra-
mem v Charitním středisku Gabriel v Ostravě-
Zábřehu. Během vystoupení klaunského divadla 
MIMO ve tvářích dětí i dospělých zářil zájem 
a nadšení z jejich úsměvných kousků, soutě-
živý duch se následně probudil během pestré 
palety her a soutěží, které připravili pracovníci 
Charitního střediska Michala Magone.

Ve 23 ostravských městských obvodech 
a některých dalších obcích sbírku organi-
zovala Charita Ostrava společně s Charitou 
sv. Alexandra. Z celkové částky je celkem 756 

281  Kč (65 %) určeno na financování jejich 
regionálních projektů. Zbývajících 35 % částky 
bude použito na: humanitární pomoc v zahra-
ničí (10 %), na regionální projekty Diecézní 
charity ostravsko-opavské (15 %), na projekty 
Charity České republiky (5 %) a zbytek na 
organizační náklady republikového pořadatele 

sbírky. Podrobnější informace 
o vykoledovaných částkách 
v jednotlivých obcích jsou na 
webu www.ostrava.caritas.cz.

Světlo pokoje přinesli Tři 
králové do mnoha ostravských 
domácností, ale také do význam-
ných ostravských institucí, kde 
je přijali biskup ostravsko-opav-
ský Mons. František V. Lob- 
kowicz, primátor Ing. Petr 
Kajnar i jeho náměstci nebo 
hejtman Ing. Jaroslav Palas.

„Velké díky za dobrovolné 
koledování patří všem koled-
níkům a dalším mnoha ochot-

ným lidem, bez kterých by sbírka nemohla 
proběhnout a být tak prospěšná potřebným,“ 
děkuje také koordinátorka sbírky JUDr. Eva 
Teicherová z Charity Ostrava. Mezi nepostra-
datelné patří a poděkování zaslouží i koledníci 
z Brušperka, Šenova, Václavovic, Paskova, 
Vratimova, Krmelína a farnosti Ostrava-
Hošťálkovice, která tradičně pořádá benefiční 
Tříkrálovou akademii. „Všechny, kteří se na 
sbírce jakkoli podíleli na straně koledníků 
či štědrých dárců, může hřát v jejich nezišt-
ných a velkých srdcích, že podpořili potřebné 
aktivity, které jsou posláním Charity v rámci 
celé České republiky i v zahraničí,“ dodala  
JUDr. Eva Teicherová.

Ostravané přijali Tři krále a darovali 
přes milión korun pro lidi v nouzi
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Veřejná sbírka vyhlášená Charitou Ostrava 
na  dofinancování  Hospice  sv.  Lukáše  
(č. konta: 5050277/0100) z důvodu zajištění 
potřebných prostředků končí. Díky dotaci 
3,45 mil. Kč poskytnuté statutárním městem 
Ostrava na konci loňského roku je investice 
do tohoto specializovaného zdravotnického 
zařízení za 111,3 mil. Kč zcela uhrazena. 
Příspěvky na tento konkrétní účel – dofinan-
cování hospice – již tedy nejsou potřebné.

„Celkem se na sbírkovém kontě shromáž-
dila od 11. června 2007 částka 654 838 Kč 
a vše bylo využito na dofinancování stavby 
hospice. Všem dárcům za jejich finanční pod-
poru a důvěru velice děkuji“ vyjádřil vděčnost 
ředitel Charity Ostrava Martin Pražák.

Ačkoliv skončila sbírka na dofinancování 
Hospice sv. Lukáše, který nabízí 30 lůžek 
a specializovanou zdravotní péči pro pacienty 
v závěrečném stádiu života, stále lze toto 
zařízení podpořit. „Pro naše pacienty chceme 
dokoupit mobilní oxygenátory, mobilní dáv-
kovače opiátu a další specializované zdravot-
nické vybavení,“ přiblížil Pražák. Za účelem 
zajištění specializovaného zdravotnického 
vybavení je Charitou Ostrava od října 2006 
vyhlášena a Krajským úřadem MSK povolena 
jiná veřejná sbírka s číslem konta 9000277/0100 
u KB Ostrava. Podpořit nákup vybavení lze 
také zasláním dárcovské SMS ve tvaru DMS 
HOSPICLUKAS na číslo 87 777 nebo zvole-

ním pravidelné roční podpory každý měsíc ve 
tvaru DMS ROK HOSPICLUKAS na stejné 
číslo.

Veřejné sbírky jsou upraveny zákonem 
č. 117/2001 Sb., o veřejných sbírkách a podlé-
hají kontrole a povinnosti vyúčtování využití 
příslušnému Krajskému úřadu.

Sbírka na dofinancování 
ostravského hospice končí

Charita Ostrava 
otevřela dveře 
veřejnosti

U příležitosti 18 let od vzniku organi-
zace pořádala ve dnech 18. a 19. února 2009 
Charita Ostrava dny otevřených dveří. Své 
služby na Ostravsku poskytuje od roku 1991. 
Možnost zažít atmosféru domova pokojného 
stáří, azylového domu, charitního hospice 
nebo nízkoprahového zařízení pro děti a mlá-
dež využila veřejnost odborná i laická. Velice 
nás těší, že mnohá zařízení navštívili i pra-
covníci sociálních odborů ostravských měst-
ských odborů. Celkem do charitních zařízení 
zavítalo 114 návštěvníků. Nestátní nezisková 
organizace Charita Ostrava provozuje 13 zaří-
zení, kde poskytuje celkem 23 různých soci-
álních, sociálně zdravotních a zdravotních 
služeb.

Za úspěšnou reprezentaci městského obvodu 
Ostrava-Jih na konci roku uděloval tradiční oce-
nění jeho starosta Karel Sibinský. Kromě úspěš-
ných mladých sportovců byli oceněni také někteří 
jejich trenéři. Za dlouholetou obětavou práci 
s mládeží pak byl oceněn Jiří Hořínek, který je 
vedoucím Charitního střediska Michala Magone 
v Ostravě-Dubině. Toto nízkoprahové centrum 
fungující od roku 1996 umožňuje v bezpečném 
prostředí setkávání dětem a mládeži ohrožených 
citovou, sociální nebo hmotnou nouzí. Nabízí jim 
smysluplnou náplň jejich volného času, příležitost 
k navázání přátelství a podporu v jejich sociálním 
začleňování.

Městský obvod Ostrava-Jih oceňoval



Nadace OKD podpořila 
azylový dům pro matky v tísni

Charitní dům sv. Zdislavy od roku 1994 poskytuje komplex služeb mat-
kám s dětmi v tísni s cílem pomoci jim samostatně řešit jejich nepříznivou 
životní situaci. Materiální a technické vybavení domu za období svého 
provozu již neslo značné známky amortizace a opotřebení. Zlepšení této 
situace se rozhodla podpořit Nadace OKD, která poskytla na rekonstrukci podlah 5 pokojů pro 
maminky s dětmi a podlahy pracovní místnosti částku 80 000 Kč. „Díky podpoře Nadace OKD 
mohla na jaře 2009 proběhnout revitalizace v našem domě a jsme za to společně s uživatelkami 
služeb velmi vděčni,“ přiblížila akci vedoucí azylového domu Anna Stuchlá. 

VzděLÁVÁme se
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Nedávno se na jednom diskusním fóru objevily 
různorodé názory čtenářů na život lidí bez pří-
střeší. Některé z nich byly příliš kritické, protože 
byly ostře namířeny proti těm, kteří žijí na ulici, 
ale nebyly podloženy žádnými pádnými argu-
menty. Jejich tvrzení se opírala o fakt, že pokud 
člověk chce pracovat, tak práci vždy najde, a pak 
nebude žít na ulici a znepříjemňovat život těm, 
kteří jsou řádnými občany. Ono se to lehce řekne, 
ale jak je možné hledat práci v případě, že člověk 
nemá možnost uspokojit základní lidské potřeby, 
které jsou spjaty s jídlem, teplem, bezpečím, jisto-
tou, sounáležitostí… 

Kromě těch negativních názorů se zde objevily 
i ty, které nevystupovaly proti lidem bez pří-
střeší, ale snažily se jejich život vysvětlovat tím, že 
ne všichni máme stejné šance. Ideální podmínky 
k práci, vzdělávání a obživě umožní člověku zabrá-
nit tomu, aby se nedostal na samotné dno. A není 
to věc vlastních zásluh, protože lidé si nevybírají, 
do jakého prostředí se narodí a nemohou ovlivnit, 
že jejich pracovní příležitosti ovlivní třeba špatné 
rodinné zázemí, krize nebo nějací podvodníci. Na 
druhou stranu je ovšem faktem, že obtížná životní 
situace může být výsledkem osobních selhání, 
postojů, motivací konkrétního člověka.

Je pravda, že lidé bez přístřeší – společensky 
vyloučení, jsou pro mnohé velice nepřijatelnou 
sociální skupinou, kterou nechtějí a ani nebudou 
nijak podporovat. Zajímavé je, že mezi spole-
čensky vyloučené nemusíme řadit jen ty nejnižší 
vrstvy, ale také ty nejvyšší, které se svým způso-
bem odlišují od většiny tím, že mají dostatečné, 
ne-li nadbytečné, ekonomické prostředky a moc. 
Pro společnost tito lidé představují stejné ohrožení 
jako ti, kteří jsou na dně, ale nejsou tak snadno 
napadnutelní a zranitelní.

V době, která se potýká s ekonomickými pro-
blémy, se mezi těmi nejbohatšími a nejchudšími 
prohlubují propasti. Ti nejbohatší se začnou distan-
covat od těch, kteří mají problémy, zatímco ti, kteří 
se ocitají na dně, by rádi byli pořád součástí většiny. 

Na počátku těchto problémů stojí chudoba, která 
už není spojená pouze se stářím, ale váže se také na 
vzdělání a na úspěch na trhu práce. A nerovné šance 
a životní neúspěchy tak napomáhají zvyšování 
počtu lidí závislých na sociální pomoci. 

S nárůstem chudoby dochází ke krachu život-
ních rolí, z nichž některé jsou příliš křehké a stačí 
jen málo k tomu, abychom z nich vypadli. Ztráta 
zaměstnání může jednoduše vést ke krachu manžel-
ství. Ze zaběhaného života takto můžeme vypad-
nout a ocitnout se osamoceni, bez rodiny, práce 
a bydlení. Nejvíce jsou ohroženy chudobou rodiny 
s vyšším počtem dětí a rodiny neúplné, občané se 
zdravotním postižením nebo v seniorském věku 
s nízkým důchodem. Neschopnost si sám pomoci, 
nemožnost uspokojovat základní potřeby a nedo-
konalá sociální politika státu vedou v této situaci 
k alkoholismu a k dalším závislostem. Zoufalství 
a beznaděj tyto lidi přivádí do typických měst-
ských lokalit, kde se poté zdržují. Na společ-
nost působí nebezpečně, mnohé obtěžují svým 
zevnějškem, chováním i svou vlastní existencí. 

Vzhledem ke zhoršující se ekonomické situaci 
můžeme očekávat zvyšování počtu lidí, kteří budou 
potřebovat pomoc. Stejně tak, jako jsme schopni 
se smířit s tím, že existují ve společnosti horní 
vrstvy, které disponují svým vlivem a bohatstvím, 
je potřeba se smířit i s tím, že i lidí bez přístřeší  
jsou součástí našich životů. Začít bychom mohli 
například tak, že se na ně budeme dívat jako na 
lidi a ne jako na ty, kteří už do společnosti nepatří.

Mgr. Taťána Boháčová

Pohled do společenských propastí
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Mimořádná událost se uskutečnila v úterý 
3. února 2009 v 17.00 h v charitní galerii G. Slav- 
nostní vernisáží byla zahájena výstava obrazů 
FRAGMENTY KRAJINY pana PhDr. Petra  

Pavliňáka. Tuto významnou osobnost nejen ost-
ravského uměleckého života představil redaktor 
Moravskoslezského deníku pan Břetislav Uhlář. 
Návštěvníci se mohli potěšit pohledem na ener-
gické vystoupení Tanečního klubu J. Calábkové, 
mistrů světa v latinskoamerických tancích 
z taneční školy M. Konečného. Večerem za 
účasti čestných hostů senátora Mgr. Otakara 
Veřovského, starosty městského obvodu Ostrava- 
-Jih Bc. Karla Sibinského, vedoucí odboru soci-
ální péče Bc. Lenky Podolínské provedla gale-
ristka charitní galerie G působící při Charitním 
středisku Gabriel Hana Papežová.

Výstava potrvá do 24. 4.  2009, Po–Pá 8–18 h. 
Buďte srdečně zváni!

Pavliňákovy fragmenty krajiny v galerii G

Posláním rodičovského cen-
tra Klubíčko je nabídnout mož-
nost všem na rodičovské dovolené 
trávit čas ve společnosti jiných 
rodičů a dětí předškolního věku a 
pomoci jim vymanit se z denního 
stereotypu. Rodičovská dovolená 
je období, které klade na ženu 
velké nároky. Většina maminek 
se víceméně zcela bez přípravy 
ocitne se svým dítětem uzavřená 
do 4 stěn své domácnosti a mnohé 
z nich se začnou po čase cítit odstr-
čené od společnosti. Naše centrum 
pomáhá tomuto sociálnímu vyloučení předejít, 
pomáhá při řešení různých problémů a konfliktů, 
při znevýhodnění na trhu práce, navazují se zde 
nová přátelství a silně se prohlubuje vztah mezi 
rodičem a dítětem.

Maminky si zde uvědomují, že problémy 
a starosti, které je s dětmi trápí, mají i jiné 
maminky. Navzájem si předávají své zkušenosti 
a nápady, navazují nová přátelství, pomáhají si, 
vypovídají se a zjišťují, že mateřství s sebou nese 
mnoho krásných pocitů a zážitků. Ukazujeme 
maminkám možnosti, jak můžou doprovázet a 
podporovat své dítě v jeho vývoji, nabízíme různé 
podněty pro společné hry a zaměřujeme se na 
podporu pozitivního přístupu k dítěti. Snažíme se 
je vést k tomu, aby své děti povzbuzovaly, pod-
porovaly a chválily je, ale zároveň jim stanovily 
určité hranice. Děti, které jsou hodně fixované na 

své maminky, se zde naučí začlenit 
do kolektivu a jsou lépe připraveny 
pro vstup do mateřské školky.

Vždy nás velmi potěší, když do 
našeho centra přichází se svými 
ratolestmi nejen maminky nebo 
babičky, ale také tatínci. Otcovská 
láska je totiž jiná než mateřská 
a děti milují zábavu a dobrodruž-
ství, které mohou prožít jen se 
svým tátou. K dispozici je u nás 
hernička, kuchyňský kout, klidová 
místnost, přebalovací kout, sociální 
místnost, šatna a hlavně každý den 

probíhá program. Také spolupracujeme s fyzio-
terapeutkou, dětskou zdravotní sestrou, bobath 
terapeutkou, psycholožkou, aj.

Z webového vzkazovníku:  
Lucka, 13. 12. 2008 (15:30)
Milé tety z Klubíčka na Snp. Rok je za vámi 
a myslím si, že to byl nádherný rok, co jsme 
s vámi mohli strávit. Vždy jste měly úsměv 
na tváři a perfektně připravený program 
pro naše ratolesti nebo pro nás maminky. 
Navázala jsem u vás a s vámi nová přátelství a 
malá se konečně začlenila do kolektivu. Brzy ji 
bude čekat školka a je jasné, že jí to u vás moc 
pomohlo a prospělo.  Mám vás moc ráda 
a tetě Táně držíme s malou pěstičky. Přeji 
vám nádherné vánoční svátky a spoustu sil  
a úsměvů do nového roku. 

Klubíčko k užitku rodičům i dětem
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Společenský a kulturní život 
v Charitním domě sv. Václava

Dne 13. 2. 2009 přišli do našeho Domova 
pokojného stáří zdravotní klauni Tonička 
a Vendelín. Navštívili obyvatele domu na jejich 
pokojích, přátelsky s nimi pohovořili, společně 
si zazpívali a vyrobili květinu z nafukovacích 
balónků. Bylo to pěkné zpestření života klientů. 
Všem se klauni moc líbili a přislíbili, že nás zase 
navštíví.

Ve čtvrtek 19. 2. 2009, před začátkem postní 
doby, byl uspořádán karneval s rejem masek. 
Klienti si sami vyrobili úhledné maškarní 
čepičky. K tanci a poslechu hrála živá hudba 
A-Trio, nechybělo ani tradiční občerstvení – čaj 
s rumem a koblihy. Soutěž o nejlepší masku 
vyhrála bílá paní, stejně krásné byly i masky 
vodníků, Marfuši, mušketýra, rytíře, divošky, 
černošek, kovboje, piráta, námořníka, krále a dal-
ších. Následovaly hudební hádanky a také bohatá 

tombola. První cenou byl dort ve tvaru srdce. Na 
konci karnevalu bylo vyhlášeno sólo pro našeho 
pana vedoucího s následnou volenkou. Karneval 
byl velmi vydařený a všem se líbil.

Jaromír Bajgar, uživatel služeb CHD sv. Václava

Cizinec v Ostravě
Jmenuji se Christian Grauer, je mi 20 let, 

pocházím z Goslaru – malého města v severním 
Německu poblíž Hannoveru. Jelikož je vojenská 
služba v Německu stále povinná, musel jsem se 
po maturitě rozhodnout, zda půjdu do armády, 
nebo do civilní služby. Zvolil jsem možnost pra-
covat rok jako dobrovolník v zahraničí.

ASF je německá organizace, která zprostřed-
kovala můj pobyt a dalších dobrovolníků v ČR. 
Mě poslali do Ostravy pomáhat lidem, kteří se 
za 2. světové války stali oběťmi nacismu. Touto 
pomocí se v ČR zabývá partnerská organizace 
Živá paměť. Zároveň 2 dny v týdnu pracuji 

pro Charitu Ostrava, která zajišťuje můj pobyt. 
Konkrétně pomáhám a zároveň získávám spoustu 
zajímavých zkušeností v CHD sv. Františka, 
azylovém zařízení pro osoby bez přístřeší, dále v 
nízkoprahovém centru pro děti a mládež Michala 
Magone a také v Hospici sv. Lukáše. 

Zpočátku pro mě bylo v Hospici sv. Lukáše, kde 
zajišťuji nákupy pro pacienty a úklid, velmi těžké 
smířit se s tím, že tento člověk brzy odejde. Už jsem 
se však naučil být šťastný z každé krátké konverzace 
s pacientem. V azylovém domě, kde pomáhám při 
výdeji večeří, se docela často stává, že s uživateli slu-
žeb pohovořím v němčině. Příběhy těch lidí vždy něja-
kým způsobem rozšíří mé obzory a jsem za to vděčný. 

Každý čtvrtek odpoledne trávím ve společ-
nosti mladých lidí, kteří přicházejí do centra 
Michala Magone. Mnozí umí anglicky, což je 
vzájemně obohacující – pro mě češtinou, pro ně 
možností cizojazyčné konverzace. Skvělý byl spo-
lečný víkendový tábor v Jeseníkách, kde jsme se 
mohli s mládeží i personálem centra lépe poznat.

Práci pro Charitu Ostrava si velmi užívám. 
Při každém novém setkání poznávám přátelské 
lidi a ačkoliv moje čeština není nejlepší, chovají 
se ke mě s trpělivostí. Jsem opravdu šťastný, že 
tady můžu pracovat jako cizinec aniž bych byl 
outsiderem.

Děkuji mnohokrát!
Christian Grauer
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V  dnešním  rozhovoru  se  čtenářům 
Čtvrtletníku představí JUDr. Eva Teicherová, 
jejíž  intenzivní  nasazení  v  dobrovolnickém 
hnutí  v  minulosti  i  v  současnosti  ocenil  i 
Magistrát  města  Ostravy  titulem  Seniorka 
roku,  jak  se  mohli  čtenáři  v  nedávné  době 
dovědět ze sdělovacích prostředků. Náplní její 
činnosti  v CHO  je  vyhledávání dobrovolníků, 
zabezpečování jejich přípravy pro tuto činnost 
a příprava programů pro dobrovolníky v dob-
rovolnickém koutku. Od  září  2001  vede Klub 
seniorů, mnozí jeho členové se zapojili do dob-
rovolnické činnosti vč. Tříkrálových sbírek.

Paní Teicherová, můžete naším čtenářům 
říct něco sobě?

 Narodila jsem se na 
středním Slovensku, dá se 
říci v jeho srdci, v Martině, 
tehdy to bylo malé měs-
tečko. Odtud jsme se přestě-
hovali do Ružomberka a mé 
další cesty byly různé, sple-
tité, až jsem se dostala do 
Prievidze, kde jsem matu-
rovala a po maturitě jsem 
odešla na VŠ do Bratislavy, 
kde jsem pak vykonávala 
svou právnickou profesi.

Jak jste se dostala na 
Moravu?

 Na Moravu jsem odešla 
za dcerou, ale ta se mezi 
tím rozhodla žít mimo Ostravu, kde je již pátý 
rok. Právě se za ní chystám do Londýna, protože 
se narodilo mé první vnouče. Tak jsem vlastně 
zůstala v Ostravě sama. Ale mám tu mnoho přá-
tel, zázemí, zejména v Charitě Ostrava, dá se říci, 
že i tu jsem se s mnohými lidmi spřátelila.

Jak jste se vůbec dostala do Charity 
Ostrava?

 Tento rok to bude již deset let, co jsem přišla 
do Ostravy. V té době jsem již byla pracující 
důchodkyní. Po příchodu do Ostravy jsem se 
rozhodla, že již nebudu pracovat. Vždy jsem 
se věnovala turistice, viděla jsem, že jsou tu 
krásné hory, které mi pro turistiku poskytují 
velkou příležitost. To jsem však vydržela jen asi 
půl roku, protože to množství volného času mě 
začalo otravovat, a proto jsem se rozhodla, že si 

najdu nějakou činnost. V kostele jsem se od otce 
Bohdana v Ostravě-Přívoze dověděla, že ten, kdo 
by chtěl, může podpořit Dům důchodců v Ostravě- 
-Přívoze tím, že na Vánoce něco upeče. To byl 
můj první kontakt s dobrovolnickou činností. 
Krátce na to byla vyhlášena Tříkrálová sbírka a já 
jsem se do ní přihlásila. Současně Charita Ostrava 
hledala dobrovolníky a já jsem se mezi ně přihlá-
sila. Následující rok jsem se již stala koordinátor-
kou dobrovolnické činnosti v Charitě Ostrava.

Jaké máte zkušenosti s koordinací dobrovol-
nické činnosti?

 Mám velmi dobré zkušenosti s charitou 
vůbec. Netušila jsem, že něco podobného v sobě 

mám. Celý život jsem dělala 
právničku a to je o něčem 
jiném, než o dobrovolnické 
činnosti. Od začátku se 
mi charitativní práce moc 
líbila a myslím si, že jsem 
v sobě našla něco skrytého, 
co mě po mnohých strán-
kách posunulo dopředu. 
Posunula jsem se v poznání 
v jiné oblasti, ve vnitřním 
a křesťanském životě i ve 
vztahu k lidem. V květnu to 
bude již 8 roků, co jsem na 
jednom pracovišti, kde spo-
lupracuji s mnohými lidmi, 
dále se mi rozšiřuje obzor, 
získala jsem velké množ-
ství informací. Nedovedu 

si představit, že by mi je mohla nějaká jiná 
organizace poskytnout. Mnozí mě varovali před 
odchodem do Ostravy. Rozhodla jsem se však 
dobře. I v Bratislavě jsem sice v minulosti měla 
hodně známých, ale takový široký záběr lidí. 
Krátce bych to vyjádřila větou, že Ostrava mě 
určitým způsobem polidštila v tom pravém slova 
smyslu. Jednou z prvních dobrovolnických čin-
ností byl i úklid bytů v Hrabyni. To jsem si vůbec 
nedovedla představit, že jako právnička bych byla 
něčeho podobného schopna. Jsem vděčná za to 
duchovní obohacení, děkuji každý den za to, že 
se mi dostalo té cti být v pozdních letech svého 
života prospěšná jiným. Každý nemá takovou 
příležitost, každý nemá takové štěstí.

Za rozhovor a krásné svědectví poděkoval 
M. Machálek
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Postní a velikonoční doba nás mimo jiné chce 
opět uschopnit k oné základní pozornosti vůči 
Bohu. Trochu troufale řeknu, že Bůh nemohl 
„vymyslet“ nic lepšího než se nechat přibít na 
kříž a pak se zjevovat jako oslavený. Je nám jasné, 
že důvodem nebylo odehrát toto velkolepé „boží 
divadlo“ a tak se dostat jako hlavní zpráva do 
tehdejších lidských sdělení. Apoštol řekne jen, že 
tak Bůh miloval svět…

Takovému Bohu se vlastně vůbec 
nedaří zaplnit hlavní stránky lidské 
klevetivé mysli. Ale daří se Bohu jít 
od lidské duše k lidské duši. A na tom 
stojí životnost a hlavně životodárnost 
velikonočních událostí. 

Jde tedy o to, abychom zpozorněli. 
V jedné debatě o dnešní zahlcenosti 
lidské mysli v důsledku masivního 
válcování médii řekl účastník, že 
„pozornost člověka se stává vzác-
nou komoditou“. Mediální podnikatel 
toto musí brát vážně. Aby uspěl, tak 
je nucen vymýšlet i všemožné „psí kousky“, 
aby tedy onu drahou pozornost získal. A co 
s onou základní pozornosti vůči Bohu? Je zde 
něco ohromného! Ač jako křesťané vidíme Boha 
ukřižovaného a zmrtvýchvstalého, přeci v tom 
– pokud v nás bude základní pozornost – nevní-
máme jakýsi psí kus k nachytání. A protože 
přijímáme tajemství Vtělení, pak to vše pro nás 
znamená prolomení hráze mezi nebem a námi. 
Dostává se takto věčnost do konkrétní přítom-
nosti každého z nás.

Možná také příklad oné „základní pozornosti“ 
je úžasným dílem Matky Boží Marie. Krásně 
pozorná vůči Dítěti, zrale pozorná vůči působí-
címu Synu, a u kříže se spíše zastavila – ale jak! 
A proto pak mohla být matkou i ostatním.

Náš úvodní citát si také můžeme pak ještě 
i trochu rozvést: Dokážeš-li být pozorný vůči 
Bohu – pak dokážeš opravdově žít, naplňovat své 

poslání, utvářet svým charismatem to, co je ti svě-
řeno. A to i ve chvíli „vůči dítěti“ – tedy, když je 
ti život radostí a štěstím. Také vůči „působícímu 
synu“ – tedy, když ti život dává i za vyučenou. 
A u svého kříže se jen zastavíš, abys vzápětí 
posiloval druhé.

Získá-li tedy Bůh naši pozornost, pak se 
nebude samolibě kochat naší přítomností, ale 
půjde velice nenápadně s námi jako náš pomoc-
ník. A takto se naše pozornost stává opravdu 
cennou! k. u. f. a.

„Dokážeš-li být pozorný vůči Bohu, 
dokážeš být pozorný i vůči bližním“

Paličkovaný svět paní Malenkové
„Kdy jsem začala s paličkováním krajky? To vím 

úplně přesně: v den mých šedesátých narozenin. Byl 
to můj sen, jak si užívat důchodu.“ Jak si opravdu paní 
Malenková důchodu užívá můžete zjistit, když navští-
víte výstavku nádherných výrobků paličkované krajky 
v Charitním domě sv. Alžběty na Zelené ul. 2514/73 
v Ostravě-Mariánských Horách do konce dubna 2009. 
Ti z Vás, kteří by se chtěli s paní Malenkovou setkat 
osobně  a vidět ji při práci s paličkami a nebo dokonce 
by se paličkovat rádi naučili, mohou CHD sv. Alžběty 
navštívit vždy ve středu od 8,00 do 15,00 hod. „Není to 
sen, ani bajka, stačí jen klubíčko nití, pilné ruce a rodí 
se krajka.“  jg



AKTUÁLNÌ

Rádi bychom na tomto místě poděkovali všem drobným a mnohdy anonymním dárcům, 
kteří se rozhodli jakoukoliv finanční částkou podpořit činnost Charity Ostrava nebo některý náš 
konkrétní projekt směřující pomoci lidem v obtížných životních situacích. Jsme za Vaši podporu 
vděčni, neboť Vaše rozhodnutí darovat neznamená jen pomoc při zajištění provozu, ale vyjadřuje 
i Vaši solidaritu k druhým lidem. Všem dárcům patří veliké poděkování!!!
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Významná Výročí našich spolupracoVníků V období 
lEdEn až bŘEzEn roku 2009

žiVoTní Výročí
 Boška Jaroslav MUDr. Kmeťová Veronika Ptáčková Hana
 Brtníková Sylva MUDr. Linhartová Magdaléna Skřebská Marie
 Camfrlová Jana Pelikánová Nela Steblová Věra Mgr.
 Davidová Terezie Prokopová Dana Víchová Šárka

pracoVní Výročí
 5 let 10 let 15 let
 Doležílek Roman Monsportová Marie Mgr. Kotulová Jana
 Holmanová Ludmila Bc.  

Charita Ostrava v číslech k  28. 2. 2009  
230 zaměstnanců, 61 externích spolupracovníků  

„Největší nebezpečí v životě je pouštět se do toho, 
co je naléhavé, a vypouštět to, co je důležité.“

Ch. F. Hummel

do dalších let přejeme oslavencům  
hodně zdraví, štěstí, pracovních i životních  

úspěchů a božího požehnání.

Čtenářům Čtvrtletníku přejeme
velikonoční období prožité v naději  

a duchovním rozjímání!
redakce

Naše organizace byla podpořena dotacemi z rozpočtů statutárního města Ostravy, 
Moravskoslezského kraje a Ministerstva práce a sociálních věcí ČR.


